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طرح صیانت از فضای مجازی ســرانجام 
پس از 8ماه کش وقوس موافقان و مخالفان 
طرح در بیرون و درون مجلس برای تعیین 
تکلیف نهایی به شورای عالی فضای مجازی 
واگذار شد. حاشیه ها و جنجال های ایجاد 
شــده درنهایت تصمیم نمایندگان برای 
ارجاع طرح به این نهاد فرادستی با حضور 
روســای 3قوه، جمعی از وزرای کابینه و 
فرماندهان ارشد نظامی و انتظامی را به همراه 
داشــت. طرحی که به طور خلاصه براساس 
نسخه منتشر شده اســفندماه1400»تهیه 
و تصویب ضوابط مدیریت ترافیک داخلی 
و خارجی فضای مجازی کشــور« و »صدور 
مجوز برای هرگونه فعالیت و کســب وکار 
در فضای مجــازی« را در حوزه صلاحیت 
»کمیســیون عالی تنظیم مقررات فضای 
مجازی« و شورای عالی فضای مجازی قرار 
می دهد. ابوالحســن فیروزآبــادی، دبیر 

شــورای عالی فضای مجازی در گفت وگو با 
همشــهری آنلاین خبر داد که محمدباقر 
قالیباف، رئیس مجلس در نامه ای به رئیس 
شــورای عالی فضای مجازی درخواســت 
کرده که دولت و شورای عالی فضای مجازی 
سیاست های کلان مربوط به فضای مجازی 
را مشخص کنند. فیروزآبادی درباره اهمیت 
این درخواست از شورای عالی فضای مجازی 
معتقد اســت: »مدت زیادی است که طرح 
مربوط به فضای مجازی در مجلس محل بحث 
و بررسی است و بین کمیسیون  مشترک و 
صحن در تردد است. هیأت رئیسه مجلس هم 
ورود کرده و جلسات زیادی تاکنون تشکیل 
شده که همه نشان می دهد مجلس به آرای 
عمومی جامعه اهمیت می دهد و نسبت به 
آن بی تفاوت نیست. برای همین به دنبال آن 
هستند که طرح مذکور علاوه بر مشروعیت 
قانونی، معقولیت اجتماعی هم داشته باشد. 

نامه و درخواســت اخیر رئیس مجلس در 
راستای کســب معقولیت اجتماعی است و 
نظرشان این است که شورای عالی به عنوان 
شورای سیاستگذار کمک کند. ما هم امیدوار 
هســتیم که خروجی مجموع این تلاش ها 
به مصلحت مملکت ختم شــود و رضایت 
جامعه هم جلب شــود.« دبیر شورای عالی 
فضای مجازی درباره نحوه رســیدگی به 
درخواســت مجلس افزود: »در نخستین 
جلسه  پیش روی شورای عالی فضای مجازی، 
درخواست مربوطه بررسی خواهد شد. ما در 
شــورای عالی به دنبال تعیین سیاست های 
کلان هســتیم و امیدواریم که در پی این 
کار نظر متخصصان و مــردم را جلب کنیم. 
نظر ما این است طرح جامعی ارائه شود که 
همه ابعاد سیاســی، اقتصادی، اجتماعی، 
فرهنگی و... فضای مجازی را پوشش دهد. 
ما سیاست ها را طوری تنظیم خواهیم کرد 

که براســاس آن خلأهای قانونی در فضای 
مجازی یا ابعادی که نیاز به اصلاح قانون است 
مشخص و توســط دولت و یا مجلس اعلام 
شــود.« فیروزآبادی گفت: »بعد از بررسی 
سیاســت های کلان، ما طرح را به مجلس 
برمی گردانیم و سرانجام خود مجلس تصمیم 
خواهد گرفت که سیاست ها را به چه نحوی 
اجرا کند.«  طرح موسوم به صیانت از فضای 
مجازی پس از 3بار تغییر نام به شکل »طرح 
نظام تنظیم مقررات خدمات فضای مجازی« 
درآمد؛ ابتدا اختیار آن به  صورت اصل85 
قانون اساســی به یک کمیسیون مشترک 
داده شد و سپس با انتقادات صورت گرفته 
بار دیگر به صحن مجلس بازگردانده شد و در 
آخرین تصمیم به شورای عالی فضای مجازی 
ارجاع شد. درباره روال و سرنوشت طرح در 
مجلس با علیرضا سلیمی، نماینده محلات و 

عضو هیأت رئیسه مجلس گفت وگو کردیم.

عضو هیأت رئیسه مجلس در گفت وگو با همشهری  درباره طرح صیانت از فضای مجازی:

مجلسفعلاسکوتمیکند

بحران اربیل؛ محور رایزنی های 
تهران و بغداد

 سفر اخیر فواد حســین، وزیر امورخارجه 
عراق به تهران حاوی نکات و اهداف مهمی 
بود که باید به صورت ویژه ای مورد بررســی 
قرار گیرد. اگرچه در این سفر مباحث مهمی 
مانند مذاکرات ایران و عربستان و مبادلات 
اقتصادی دوجانبه نیز مطرح شده است، اما به نظر می رسد مهم ترین 
عنوان و انگیزه حضور فواد حسین در تهران در مقطع کنونی، بحران 
اربیل بوده است. بعد از اینکه سپاه  پاسداران مقر جاسوسی موساد 
در اربیل را مورد هدف قرار داد و بمباران کرد، مقام های مختلف 
این کشــور به تکاپو افتادند و دولت مرکزی تقصیــر را به گردن 
اقلیم کردستان عراق انداخت و مسئولان اقلیم نیز با انکار وجود 
مراکز جاسوسی صهیونیســت ها در این منطقه، تلاش کردند از 
مسئولیت پذیری در این زمینه طفره بروند. این موضوع درحالی 
بود که ما برای انجام این حمله مدارک و ادله محکمی داشتیم که 

پیش  از وارد آوردن این ضربه نیز به طرف عراقی منتقل شده بود.
در گذشته مقام های جمهوری اسلامی ایران بارها با انجام مکاتبات 
گسترده درباره حضور صهیونیست ها در اقلیم کردستان، عواقب 
زیانبار فعالیت های رژیم صهیونیستی در این منطقه را به دولتمردان 
عراقی منتقل کرده بودنــد. علاوه  بر این، بررســی ها اثبات کرد 
اقدام خرابکارانه صهیونیســت ها در تأسیســات سپاه پاسداران 
در »ماهی دشت« نیز از اقلیم کردســتان عراق انجام شده است؛ 
موضوعی که تهدیدهــای امنیتی موجــود در این منطقه علیه 

جمهوری اسلامی ایران را به اثبات می رساند.
بعد از ضربه سپاه پاسداران به مرکز جاسوسی صهیونیست ها در 
اربیل نیز جمهوری اسلامی ایران در تماس و گفت وگو با مقام های 
عراقی، موکدا به این موضوع اشاره کرده است که همچنان مراکزی 
دراین منطقه وجود دارد که به پایگاه های جاسوســی برای رژیم 
صهیونیستی تبدیل شــده اند و ایران چنین حضوری را تحمل 
نخواهد کرد. حتی بعد از ضربه ســپاه و در جریان دعوت ســفیر 
کشــورمان در بغداد به وزارت  خارجه عراق، ایرج مســجدی به 
مقام های این کشــور، نه از باب تهدید، بلکه با ادله و اطلاع کافی، 
تأکید کرد که درصورت ادامه فعالیت بقیه پایگاه های جاسوسی 
صهیونیست ها در اقلیم کردستان عراق، جمهوری اسلامی باز هم 

برای ضربه زدن به آنها اقدام خواهد کرد. 
این انگاره زمانی قوی تر می شود که بدانیم در هیأت عراقی 2مقام 
ارشد امنیتی این کشور نیز حضور داشتند؛ حضوری معنا دار که 
از محوری  بودن گفت وگوهای امنیتی در این سفر حکایت دارد. 
حضور رئیس دستگاه اطلاعات و امنیت عراق و مشاور عالی امنیتی 
مصطفی الکاظمی، نخســت وزیر عراق در تهران، نشان می دهد 
عراقی ها آمده بودند تا با گفت وگــو پیرامون دغدغه های امنیتی 
جمهوری اسلامی ایران درباره اقلیم کردستان عراق، راه حلی برای 

این موضوع بیابند.
 ازسوی دیگر به نظر می رســد هیأت عراقی علاوه بر اینکه در پی 
بررســی مدارک و اســتنادات ایران درباره حضور امنیتی رژیم 
صهیونیستی در اقلیم کردستان عراق است، قصد دارد از مقام های 
کشورمان برای بررسی موضوع فرصت بگیرد و از وارد آمدن ضربات 
بعدی جلوگیری کند. بنابراین شکل گیری گروه مشترکی برای 
تحقیق پیرامون این موضوع، می تواند ازجمله اهداف مورد پیگیری 

عراقی ها باشد. 
در چنین شرایطی باید به این موضوع محوری نیز اشاره کرد که 
با وجود خرابکاری های انجام شده، جمهوری اسلامی ایران قصد 
برهم زدن روابط خود با اقلیم کردستان عراق را ندارد، بلکه با ارائه 
مدارک و شواهد موجود به مسئولان مربوط، می کوشد مقام های 
این منطقه را از همکاری با دشمنان قسم خورده ایران بازدارد.  ایران 
در بحرانی ترین موقعیت اقلیم کردستان که مسئولان آن با دست رد 
دوستان خود مواجه شده بودند، به یاری مردم این منطقه شتافت و 
از سقوط آن به دست تروریست های داعشی جلوگیری کرد؛ بنابراین 
جمهوری اسلامی در گذشته حسن نیت خود را به مردم و مسئولان 
منطقه اثبات کرده است، اما ازسوی دیگر هرگز تحمل نخواهد کرد 
که اقلیم کردستان عراق به محلی برای حضور دشمن ترین دشمنان 
خونخوار مردم ایران تبدیل شــود که بارها با تــرور و خرابکاری، 

نیت های شوم خود نسبت به مردم ایران را به اثبات رسانده  است.
به نظر می رســد اکنون نوبت به مقام های اقلیم کردستان عراق 
رسیده اســت که تکلیف خود را روشــن کنند که قصــد دارند 
همکاری های ضدامنیتی خود را با دشــمنان ایران ادامه دهند یا 
اینکه حسن نیت شان را نشان  داده و دست از همکاری با دشمنان 

مردم ایران بکشند. 

 خطای هاله ای 
و نگرش منظومه ای به قدرت

به عنوان مثال یکی از مهم ترین دستاوردها  ادامه از 
و حوزه های قدرت جمهوری اسلامی، حوزه صفحه اول

دفاعی است که در این حوزه بر تمامی ضعف ها و مسائل تاریخی 
فائق آمده اســت و اکنون اگر با رویکردی تاریخی تبیین شود، 
اهمیت آن بیشتر نمایان می شود؛ به عنوان مثال، وقتی نیروی 
دریایی ســپاه در اقدامی غرورآفرین، نفتکش انگلیســی را در 
خلیج فارس توقیف کرد یا وقتی نیروی هوافضای ســپاه پهپاد 
آمریکایی »گلوبال هاوک« را سرنگون کرد، بهترین فرصت برای 
تبیین نقش قدرت دفاعی نظام و نمایاندن هرچه بیشتر این حوزه 
از قدرت نظام بود که متأســفانه از آن بهره برداری لازم صورت 
نگرفت. در مواجهه با این قضایا کافی بود به سرنگونی هواپیمای 
مسافربری کشورمان توسط آمریکا یا نقش انگلیس در جداسازی 
هرات از ایران در اوایل دوره قاجار و در مقاطع دیگری چون اشغال 
ایران در جنگ جهانی دوم و... اشاره می کردیم. توضیح آنکه در 
همه این قضایای تاریخی چون قدرت دفاعی بازدارنده نداشتیم، 
آن وقایع تلخ رخ می داد اما اکنون چون قدرت دفاعی بازدارنده 
داریم، می توانیم انگلیس و آمریکا را در خلیج فارس تحقیر کنیم 
و این همان انگلیس و آمریکایی هســتند کــه در طول تاریخ 
جنایت هــای متعــددی علیه ملت ایــران مرتکب شــده اند. 
عدم بهره برداری از اینگونه فرصت ها برای نمایاندن اهمیت قدرت 
دفاعی کشور درحالی است که دشمن در جنگ شناختی خود 
همواره می کوشد میان حوزه دفاعی با معیشت مردم دوگانه سازی 
کند؛  بنابراین اهمیت قدرت دفاعی برای افکارعمومی، آنگونه که 

شایسته است، نمایان نمی شود.

مصطفی رستمی
رئیس نهاد نمایندگی رهبری در 

دانشگاه ها
به شــهادت رســیدن طلاب در مشــهد 
به دســت ایــادی تکفیــری، بخشــی از 
نقشــه دشــمن بــرای چندپــاره کــردن 
کشــور و ایجــاد اختــلاف بیــن مذاهب 
اســت. انقــلاب اســلامی از ابتــدا برای 
وحدت مسلمانان بوده است. / تسنیم

حسین نجات
جانشین فرمانده کل سپاه در قرارگاه 

ثارالله
امروز ســنت الهــی، جمهوری اســلامی 
ایــران را بــه نقطــه اوج در دنیــا رســانده 
 است. اگر تفکر اعتماد به بیگانه و کنار 
زدن حزب اللهی هــا نبــود، در وضعیتی 
بهتــر از شــرایط کنونــی قــرار داشــتیم. 

/ فارس

هادی طحان نظیف
سخنگوی شورای نگهبان

طــرح »جهــش تولیــد دانش بنیــان« در 
جلســه اخیر شــورای نگهبان بررسی شد 
و بــا توجــه بــه اصلاحــات به عمــل آمده، 
بســیاری از ابهام هــا و ایــرادات آن رفــع 
شــد. امیدواریــم بــا اصــلاح مــوارد اندک 
باقی مانــده، بــه زودی شــاهد تصویــب و 
اجــرای مصوبــه مهــم در ســال تولیــد 
دانش بنیان و اشتغال آفرین باشیم. / ایرنا 

سازماندهی مهاجران با تشکیل سازمان 
مهاجرت

طرح تاســیس ســازمان ملی مهاجرت در 36ماده 
در مجلس کلید خورد. براســاس گــزارش فارس، 
این طرح به دنبال آن اســت تا با اعطــای اقامت به 
مهاجران کشــورهای مختلف ضمن ســاماندهی 
مهاجران زمینه را         برای اســتفاده و جذب سرمایه 
آنها در کشور فراهم آورد. در بخش چهارم این طرح 
درباره ورود و خــروج و عبور از ایــران درخصوص 
محدودیت های تردد و اسکان، ممنوعیت های صدور 
روادید و ورود، معافیت از روادیــد، لغو رواید، ورود 
موقت یا اضطراری، خــروج، اخراج و برخی عناوین 
دیگر صحبت شــده است. تشکیل شــورای عالی 
مهاجرت به ریاست رئیس جمهور و عضویت برخی 
وزرای کابینه، فرماندهان نظامــی و مدیران عالی 
قضایی و روسای برخی ســازمان ها نیز در این طرح 

پیش بینی شده است. 
ورزشــگاه ها  بــه  زنــان   ورود 

در دولت روحانی معطل ماند
عضو کمیســیون امنیــت ملی مجلــس به فارس 
گفت: موضوعاتی از قبیل ورود زنان به ورزشگاه ها 
۸سال معطل نگاه داشته شد و با وجود جنجال های 
رســانه ای در مورد لزوم ورود زنان به ورزشــگاه ها، 
تلاشی در جهت ایجاد زیرساخت مناسب برای این 
امر را شاهد نبودیم و دولت آقای روحانی اقدامی در 
این باره انجام نداد و بیشتر تلاش کرد تا در این حوزه 
حاشیه ســازی و جار و جنجال رسانه ای کند. زهره 
الهیان با تأکید بر اینکه در دولت آقای رئیسی باید 
تلاش جدی در حوزه مطالبات زنان صورت بگیرد، 
افزود: یکی از مسائلی که اخیراً مشکل ساز شد، بحث 
ورود زنان به ورزشگاه ها ســت و طی صحبتی که با 
معاون امنیتی وزارت کشور داشتیم، مخالفتی در این 
ارتباط در دولت آقای رئیسی دیده نشد و باید هرچه 
سریع تر زیرساخت های حضور زنان در ورزشگاه ها 
فراهم شــود و این امر با لحاظ کردن کرامت و  شأن 

زنان صورت بگیرد.

نقل قول خبر

 خبر

سیدهادی سیدافقهی ؛ کارشناس مسائل غرب آسیایادداشت

ژ

یورش صبح جمعه نظامیان رژیم صهیونیســتی به صحن های 
مســجد الاقصی و مجروح و دســتگیر کردن تعــداد زیادی از 
نمازگزاران فلسطینی، با واکنش های جهانی زیادی همراه شد. 

ایران نیز با محکوم کردن این تعرض به روزه داران فلســطینی، 
نسبت به ادامه چنین تعرض هایی، به صهیونیست ها هشدار داد. 
حسین امیرعبداللهیان،  وزیر امورخارجه در گفت وگوی تلفنی 
با اسماعیل هنیه، رئیس دفتر سیاسی جنبش مقاومت اسلامی 
)حماس(، هتک حرمت مکان مقدس مسجدالاقصی از سوی رژیم 
صهیونیستی را قویا محکوم و تأکید کرد که آنچه در مسجدالاقصی 
به وقوع پیوســت، درماندگی صهیونیســت ها و مقاومت مردم 

فلسطین است. اسماعیل هنیه، رئیس دفتر سیاسی حماس نیز 
ضمن ابلاغ سلام های گرم خود، ملت و مقاومت فلسطین به ملت 
ایران، امام خامنه ای و رئیس جمهور، جنایات به وقوع پیوسته اخیر 
در مسجدالاقصی را تشریح و تأکید کرد که فلسطین امروز در برابر 
2 گزینه پذیرش یهودی سازی مسجدالاقصی یا مقاومت در برابر 
رژیم صهیونیستی قرار دارد و مردم فلسطین و گروه های مقاومت 

با قدرت و تقدیم شهیدان، راه مقاومت را برگزیده اند.

 ارجاع طرح صیانت به شورای عالی فضای مجازی بر چه 
مبنایی است و چطور دنبال می شود؟

شــورای عالی فضای مجازی در این رابطه مسئولیت دارد و باید به صورت 
کتبی نظراتش را برای مجلس بفرستد. اینکه عده ای کنار گود بنشینند، 
نمی شود. این بحث ملی است. از طرف دیگر اسم این طرح صیانت نیست. 
بحث سر این اســت که ما برای فضای مجازی قانون می خواهیم؛ اینکه 
می گویند »صیانت« ظلم اســت و اتهام بزرگی اســت که دارد امروز زده 
می شود. واقعا مجلس به دنبال محدودسازی فضای مجازی نیست و این 
دروغ بزرگی است که به خورد مردم و افکار عمومی داده می شود. بحث سر 
این است که اگر کســی در فضای مجازی کلاهبرداری کرد برایش قانون 

داریم یا نداریم؟ 
 بدون قانون که نیست؛ به نظر ضوابطی وجود دارد.

کجا درباره کلاهبرداری قانون داریم؟
 بالاخره نهادهایی هستند که نظارت می کنند.

نه؛ قانون داریم یا خیر؟
قانون مشخصی با این نام که شما می گویید خیر، ولی چه 

ارتباطی با طرح صیانت دارد؟
بحث همین است. اگر کسی کلاهبرداری کرد و در فضای مجازی پولشویی 

کرد، قانون داریم؟ 
برای پولشــویی مثلا یکی از لوایح FATF ناظر به همین 

مسئله بود که تصویب و تأیید هم شد.
در فضای مجازی چطور؟

 خیر.
آیا قانون می خواهد یا نه؟

 برای اینها خیلی هم خوب است. بله؛ ولی آیا شما معتقدید 
مفاد طرح صیانت برای جلوگیری از پولشــویی و کلاهبرداری در 
فضای مجازی است؟ کارشناسان می گویند مفاد طرح چیزی که شما 

می گویید، نیست.
متأسفانه مسیر را به سمتی منحرف کردند که مثال همان جمله است که 
می گویند »گر تو ببینیش نشناسیش باز«؛ یعنی به سمت وسویی بردند که 
آدم نمی داند چه بگوید. بحث سر این است که فعالیت در فضای مجازی 

قانونمند شود؛ نه بحث محدودیت مطرح است و نه بحث بگیر و ببند.
 اگر معتقد به طرح بودید چرا به شورای عالی فضای 

مجازی ارجاع شد؟
چون شورای عالی فضای مجازی یک شــورای کارشناس و 

متخصص است؛ باید نظرات آنها را داشته باشیم. آنها حتما 
باید در این حوزه ورود کنند.

 چرا قبلا نظر شورای عالی فضای مجازی 
جلب نشده بود؟

دیگر خودشان باید جواب دهند. شــورای عالی فضای 
مجازی که با هیچ کس مشــکلی نــدارد. اگر چیزی از 
ناحیه دوستان به دست مجلس برسد ما حتما بررسی 
می کنیم؛ نه اینکه حتما تصویــب کنیم. این دیگر حق 

نمایندگان است.
این کار روال اســت که طرح مجلس به 

شوراهای عالی ارجاع شود؟
موضوع این است که با توجه به اینکه تا الان فضای 
مجازی قانون نداشته، ما باید فعالیت در این حوزه را 

قانونمند کنیم. خود شما هم به صراحت اعلام کردید که قانون می خواهد. 
ما در این بحث مشترک هستیم. من کسی را در کشور سراغ ندارم که امروز 
مخالف این باشد که فضای مجازی نیاز به قانون دارد. هیچ مخالفی ندارد. 
یک نگرانی هایی درباره محدودیت بود که اصلا چنین قصدی در این ارتباط 
وجود ندارد. واقعیت این است که بنده هیچ فردی را ندیده ام که این طرف 

دنبال محدودسازی فضای مجازی باشد.
 درنهایت طرح براســاس چه روالی طی می شود؟ آیا 
شــورای عالی فضای مجازی دوباره باید طــرح را به مجلس 

برگرداند؟
این دیگر با شــورای عالی فضای مجازی اســت. مــا نمی دانیم 
شــورای عالی فضای مجــازی می خواهد چــه کار کند. اگر 
شــورای عالی فضای مجازی چیزی در قالــب لایحه برای 

قانونگذاری به مجلس بدهد، ما آن را بررسی می کنیم.
 پس شما دیگر تصمیمی درباره این طرح در 

مجلس نمی گیرید؟
نه؛ من چنین چیزی نگفتم. این بدان معنا نیســت که 
مجلس ورود پیــدا می کند یا نمی کنــد. اینجا مجلس 
فعلا ساکت است. شما برداشــت خودتان را از حرف من 

می گویید.
 تنها می خواهم روال و ادامه بررسی طرح 
را بدانم. اینکه اصل هشتادوپنجمی طرح برداشته 
شد و به صحن آمد، آیا تا یک ماه آینده تعیین تکلیف 

می شود؟
نه؛ در این بحث هم سکوت می کنیم.

حمایت ایران از انتفاضه نوین ملت 
فلسطین 
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